
HET PROBLEEM DER AANTEKENINGEN

Was als regel het vastleggen, hoe ook, van bepaalde gegevens voor top-
figuren uit de illegaliteit onvermijdelijk, zodanig vastleggen kon op lager
niveau veelalook moeilijk vermeden worden door leden van verzorgings-
groepen die onderduikers moesten opvangen en naar hun duikadres brengen.
'Een Beursbezoeker bijvoorbeeld', zo leest men in het geschiedwerk van de
LO/LKP,

'kon een stuk of vijf afspraken per dag hebben waarvan hij plaats, tijd, adres en
wachtwoord moest weten, hij had soms boodschappen door te geven van het ene
contact naar het andere en bij een bezoek aan de Beurs had hij gemiddeld tien
vrije plaatsen en tien onderduikers om uit te wisselen, voor ieder waarvan een
korte omschrijving en een notitie over verzendadres of ontvangstadres met het
tijdstip en het wachtwoord nodig was. Meestal werden de afspraken verkort of
in een zelfgevonden code vastgelegd en prepareerde de bezitter zich tevoren op
de uitleg die hij aan de geheimzinnige tekens geven zou bij arrestatie. Anderen
gaven het boekje in bewaring aan hun koerierster. Maar een enkele was er niet
van af te brengen, zijn afspraken voluit ... aan te tekenen en de gevallen waarin
dit bij arrestatie ernstige gevolgen heeft gehad, zijn niet zeldzaam."!

Toen de 'Top' van de LO begin '44 besloot, voortaan een schriftelijk ver-
slag van hetgeen op de wekelijkse vergadering besproken was, naar 'onder'
door te geven, leidde dit tot scherpe protesten. 'Er kwam', aldus later het
"I'op'i-lid Pruys,

'veel kritiek op: het was een schande dat wij de dingen zwart op wit durfden
zetten, de hele zaak zou opgerold worden. Maar wij hebben toch doorgezet,
want het bleek dat je soms hele nachten had zitten praten, beslissingen genomen
had, richtlijnen aangegeven had met het dikwijls teleurstellende gevolg dat wij
in de praktijk zagen dat men zich niet aan onze richtlijnen hield. Het moest name-
lijk gaan van de interprovinciale leiders naar de provinciale leiders, vandaar naar
de districts-, dan naar de plaatselijke leiders en dan naar de mensen die het uit
moesten voeren. En als alles mondeling doorgegeven moest worden, kreeg je
tenslotte een verhaal dat niets meer leek op het oorspronkelijke ... Je had mensen
die het serieus doorgaven, alles, maar je had er ook die van de Topvergaderingen
kwamen en als hun gevraagd werd: 'Hoe is het geweest?', zeiden: '0, niets
bijzonders'. En dat was het resultaat van uren praten! ... Dus hebben wij door-
gezet en zijn de Topverslagen gekomen."

Een illegale organisatie van enige omvang kon de schriftelijke stukken, hoe
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